药学学报 2000, 35(2) 131-134 DOI: ISSN: CN:

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

## 论文

吴茱萸汤药效物质基础的方法学研究

宁黎丽;毕开顺;王瑞;车镇涛;王玺;罗旭

沈阳药科大学药分研究室,沈阳 110015;1.香港科技大学化学系、香港中文大学中医学院,香港

摘要:

目的:为确定复方中药的药效物质基础提供方法。方法:通过对吴茱萸汤进行组方药量变化,在原方基础上按正交试验法组成9个不同配比的处方,同时对其进行HPLC分析和镇痛与止呕两个指标的药理实验,对所得化学数据和药理数据进行逐步回归分析。结果:确定吴茱萸汤的药效物质基础主要为产生 $X_4$ , $X_9$ , $X_{10}$ 和 $X_{12}$ 号色谱峰中的化学成分(已确认 $X_0$ 为吴茱萸次碱)。结论:本方法对于其他复方中药的药效物质基础确定有一定参考价值。

关键词: 吴茱萸汤; 高效液相色谱法; 逐步回归分析

# METHODOLOGICAL STUDY ON THE MATERIAL BASIS FOR THE EFFICACY OF THE TRADITIONAL CHINESE MEDICINE WUZHUYU DECOCTION

Ning Lili; Bi Kaishun; Wang Rui; Wang Xi and Luo Xu; Che Zhentao

### Abstract:

AIM: To develop a method of ascertaining the material basis for the efficacy of the traditional Chinese medicine Wuzhuyu decoction. METHODS: Nine different combinations of Wuzhuyu decoction were prepared according to the orthoganol layout  $L_9(3^4)$ . Reversed phase HPLC analysis and analgesia and antiemesis experiments of the respective solutions were carried out. Stepwise regression analysis was adopted to estimate the relationship between the chemical and the pharmacological data. RESULTS: The material basis of the Wuzhuyu decoction was found to be produced chiefly by the chemical constituents contained in No.  $X_4$ ,  $X_9$  (rutaecarpine),  $X_{10}$  and  $X_{12}$  chromatographic peaks. CONCLUSION: The method can also be applied to the determination of the material basis of other traditional Chinese medicine recipes.

Keywords: analgesia antiemesia HPLC stepwise regression analysis Wuzhuyu decoction

收稿日期 1999-03-15 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 毕开顺

作者简介:

参考文献:

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意:本站实行文责自负,请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

## 扩展功能

## 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(127KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶参考文献

## 服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

## 本文关键词相关文章

吴茱萸汤;高效液相色谱法; 逐步回归分析

#### 本文作者相关文章

- ▶ 宁黎丽
- ▶毕开顺
- ▶王瑞
- ▶车镇涛
- ▶王玺
- ▶罗旭

## PubMed

- Article by

人			
反			
馈 标	验证码	2435	
题			

Copyright 2008 by 药学学报